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Folketingets Udvalg for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri har i brev af 7. juni 2013 stillet 
følgende spørgsmål nr. 484 (Alm. del), som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet 
efter ønske fra Lene Espersen (KF), Erling Bonnesen (V), René Christensen (DF) og 
Mette Bock (LA).

Spørgsmål 484:

”Ministeren har på samråd i udvalget den 8. maj 2013 oplyst, at hun opgiver EU-støtte 
til brug for randzonekompensation under henvisning til, at der vandplanerne ikke træder 
i kraft før tidligst i 2014. I stedet laves statsstøtteordning efter de minimis-forordningen. 
Ministeren bedes i den forbindelse oplyse følgende:

 På hvilken dato er det kommet fødevareministeriet til kendskab, at 
vandplanerne ikke ville blive etableret med virkning fra 1. september 
2012?”

Svar:

Den 8. maj 2013 besluttede regeringen efter Kammeradvokatens rådgivning, at sende 
vandplanerne i fornyet seks måneders høring. Det var således ikke muligt at vedtage 
gyldige vandplaner i 2013, og det ville derfor ikke være muligt at udbetale 
randzonekompensation under landdistriktsprogrammet. Regeringen besluttede derfor 
samme dag at iværksætte en national tilskudsordning til randzoner. Det oplyste jeg 
Folketingets Fødevareudvalg om samme dag på et samråd.

Delspørgsmål:

 ”På hvilken dato er det kommet fødevareministeriet til kendskab, at 
vandplanerne ikke ville blive etableret med virkning for 2013?”

Svar:

Jeg henviser til ovenstående svar.
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Delspørgsmål:

 ”Har Danmark lavet de nødvendige forudgående vurderinger af, om de 
minimis-forordningen kan benyttes?”

Svar:

Ja – som det fremgår af besvarelsen af spørgsmål nr. 467 alm. del, har 
NaturErhvervstyrelsen den 4. januar 2013 vurderet muligheden for en national 
støtteordning, hvis EU-ordningen ikke kan gennemføres. Kammeradvokaten har 
efterfølgende bekræftet, at national støtte i den aktuelle situation kan ydes i
overensstemmelse med de minimis forordningen (Kommissionens forordning
1535/2007).

Delspørgsmål:

 ”Har Danmark lavet en tilstrækkelig vurdering af hvor mange, der pga. 
individuelle forhold ikke kan modtage støtte efter de minimis-
forordningen?”

Svar: 

NaturErhvervstyrelsen er i gang med at undersøge, hvor mange bedrifter der under de 
minimis ordningen til randzoner kommer over støtteloftet. Ud fra oplysningerne i 
Fællesskemaet 2013 er der tale om 16 bedrifter.

Efter de minimis forordningen er der ikke pligt til at oprette et centralt register over de 
minimis støtte. Kontrollen af, om betingelserne overholdes, beror således på ansøgernes 
oplysninger. NaturErhvervstyrelsen vil dog indhente oplysninger om de minimis støtte 
fra andre myndigheder. 

Det vil først være muligt at sige noget endeligt om antallet af ansøgere, som vil blive 
ramt af de minimis loftet, i forbindelse med at landbrugeren søger om de minimis-støtte. 
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Hvad angår begrænsningen i forhold til kriseramte virksomheder, er det ikke på forhånd 
muligt at afdække, hvor mange landbrugere, der vil blive ramt af denne begrænsning i 
de minimis reglerne. 

Delspørgsmål:

 ”Hvor mange ordninger er der etableret i Danmark efter de minimis-
forordningen? - Såfremt der er flere ordninger end den påtænkte, bedes 
disse oplyst.”

Svar:

NaturErhvervstyrelsen undersøger aktuelt omfanget af de minimis støtte, som andre 
myndigheder har ydet til landbrugere. 

Delspørgsmål:

 ”Hvor mange støttemodtagere efter de minimis-ordninger findes der inden 
iværksættelse af den nye ordning i Danmark?”

Svar:

NaturErhvervstyrelsen undersøger aktuelt omfanget af de minimis støtte, som andre 
myndigheder har ydet til landbrugere. 

Delspørgsmål:

 ”Hvilke beløb udbetales efter de allerede eksisterende de minimis-
ordninger i Danmark – i alt og gennemsnitligt pr. støttemodtager?”

Svar:

NaturErhvervstyrelsen undersøger aktuelt omfanget af de minimis støtte, som andre 
myndigheder har ydet til landbrugere.

Delspørgsmål:

 ”Kan ministeren bekræfte, at randzonekompensation efter de minimis-
ordningen udbetales som arealstøtte?”
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Svar:

Ja, jeg kan bekræfte, at randzonekompensationen efter de minimis ordningen bliver 
udbetalt som arealstøtte, inden for de rammer som de minimis forordningen sætter.

Mette Gjerskov

/Ulla Heiden


